

### مختصر توصيف المواد

اسم المادة: القضاء الدستوري	رقم المادة: 0706334
الكلية: الحقوق	عدد الساعات المعتمدة: 3 ساعات
القسم: القانون العام	المتطلب السابق (إن وجد): 0706232

وصف المقرر	Courses Description
<p>استحقاقاً للتعديلات الدستورية التي أُجريت في عام 2011 م وأصبحت نافذة في 31/9/2011م وتحديداً استناداً للفصل الخامس من الدستور تقرّر إنشاء محكمة دستورية لتكون هيئة مستقلة، وقد أُنيط لهذه المحكمة مهمة الرقابة على دستورية القوانين والأنظمة النافذة كاختصاص أول، ثم تفسير نصوص الدستور كاختصاص ثاني.</p> <p>وعليه نظراً لإنشاء هذه المحكمة والتي تُعتبر اللبنة الأولى والأساسية في ولادة القضاء الدستوري في الأردن، فإن الضرورة باتت ملحة لتدريس هذا النوع من القضاء في كليات الحقوق حيث تُعطى الطلبة فكرة عن مفهوم هذا القضاء ودوره في الرقابة في الدول المختلفة وفي الأنظمة المختلفة.</p> <p>ومن جهة أخرى تضمين هذه المادة شرح مستفيض ووافٍ عن قانون المحكمة الدستورية في الأردن رقم (12) لسنة 2012 كتشكيلها واختصاصاتها والجهات التي لها الحق في الطعن المباشر والطعن غير المباشر وإجراء اتها، والجهات التي لها الحق في طلب تفسير نصوص الدستور، وكيفية انعقادها، وكذلك بيان الهيكل التنظيمي والإداري للمحكمة وأمور أخرى نظمها قانون المحكمة.</p>	<p>In light of the recent constitutional amendments in 2011 which came into force on 31.09.2011, specifically on the basis of chapter V of the Constitution, it has been decided to establish a constitutional court in Jordan to be an independent body. Two roles have been assigned to this Court: first, the task of overseeing the constitutionality of laws and regulations in force; second, the interpretation of provisions of the Constitution.</p> <p>Accordingly, due to the establishment of this court, which is the first step and fundamental in the birth of constitutional jurisdiction in Jordan, the need has become urgent to teach this kind of jurisdiction in law schools, where the students are to be given an idea of the concept of this judiciary and its role in overseeing in different countries and in different legal systems.</p> <p>This module also includes explaining the extensive and comprehensive account of the law of the Constitutional Court in Jordan (12) of 2012, its formation, its competence, direct and indirect ways of appeal as well as who have the right to appeal whether directly or indirectly and its procedures, and those who have the right to request the interpretation of provisions of the Constitution, and how the sessions are held, as well as a study of the organizational and administrative structure of the court and other things organized by the Constitutional Court's Act</p>